

本期目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

[打印本页] [关闭]

光学计量与测试

准直物镜在变焦距镜头杂散光系数测试中的作用和影响分析

叶露

中国科学院长春光学精密机械与物理研究所, 吉林长春130033

摘要:

在对变焦距光学镜头进行杂散光系数测试的过程中,需要了解各测试环节的作用及对测量结果的影响。讨论了准直物镜使用与否对杂散光系数测量结果的影响。通过对杂散光形成机理的分析,将杂散光来源分为视场内与视场外两种,阐述不同来源杂散光的不同特点及这两种杂散光通过准直物镜后的状态。用两个参数不同的变焦距光学镜头在有无准直物镜两种情况下杂散光系数的测量结果,说明准直物镜在杂光测试中的作用。对于视场外入射光束形成的杂散光,准直物镜的使用与否对其测量结果影响巨大,而对视场内入射光束形成的杂散光影响很小,测量时可以利用准直物镜来判断光学镜头杂散光的来源。同时通过实验说明入射光线在准直物镜间的多次反射形成的杂散光约为1%,它可作为系统误差从测量结果中剔除。

关键词: 黑斑法 杂光测量 准直物镜 测量精度

Using collimator in testing zoom lens stray light

YE Lu

Changchun Institute of Optics Fine Mechanics and Physics,CAS, Changchun 130033,China

Abstract:

For testing zoom lens stray light, it is necessary to understand the role of every test component and their impact on the measurement results. In the stray light measurement device, collimator is selected according to lens parameter. This paper discusses the collimator's effect on stray light measurements. By analyzing the formation mechanism of stray light, stray light is divided into two types, in field and out field. Different stray light characteristics are explained and the states of these two types of stray light after passing through the collimator are given. Two zoom lenses of different parameters are measured with a collimator or without a collimator and their results are compared. For stray light formed outside the field of view, use of collimator is significant and important, however, for stray light formed by the incident light beam inside field of view, collimator has no significant impact on measurement result. Collimator can be used to judge the source of stray light. The stray light formed by multiple reflections of incident light between collimating objectives are about 1%, which can be eliminated as a systematic error.

Keywords:

收稿日期 修回日期 网络版发布日期

DOI:

基金项目:

通讯作者: 叶露 (1965-), 女, 山东宁津人, 长春光机所检验中心副研究员, 主要专业研究方向为光电仪器性能检验和检验方法研究工作。

作者简介:

作者Email: y2L7@yahoo.com.cn

参考文献:

- [1] 马冬梅, 张晓辉, 韩昌元. 大口径、长焦距光学系统杂光系数、渐晕系数、像面照度均匀性等参数的测试 [J]. 应用光学, 1998, 19(5):44-47.
MA DONG-MEI, ZHANG Xiao-hui, HAN Cang-yuan. Test of stray light coefficient vignetting coefficient and image surface illumination uniformity of optical system with large aperture [J]. Journal of Applied Optics, 1998, 19(5): 44-47. (in Chinese with an English abstract)
- [2] 杨朋利. 准直物镜对杂光测量结果的影响 [J]. 应用光学, 1997, 18(1):45-46.
YANG Peng-li. Effect of collimating objective on the measuring result of stray light [J]. Journal of

扩展功能
本文信息
▶ Supporting info
▶ PDF(<u>1186KB</u>)
▶ [HTML全文]
▶ 参考文献[PDF]
▶ 参考文献
服务与反馈
▶ 把本文推荐给朋友
▶ 加入我的书架
▶ 加入引用管理器
▶ 引用本文
▶ Email Alert
▶ 文章反馈
▶ 浏览反馈信息
本文关键词相关文章
▶ 黑斑法
▶ 杂光测量
▶ 准直物镜
▶ 测量精度
本文作者相关文章
▶ 叶露
PubMed
▶ Article by Ye.I

[3] 高万荣,查冠华,苗兴华,等.长焦距光学系统杂光系数测试仪 [J]. 光子学报, 1996,25(6): 537-540.

GAO Wan-rong, CHA Guan-hua, MIAO Xing-hua, et al. The device for the measurement of the veiling glare index of long focal optical system [J]. Acta Photonica Sinica, 1996,25(6): 537-540. (in Chinese with an English abstract)

[4] 高万荣,薛明球,苗兴华, 等.长焦距光学系统杂光系数测量的新方法及其理论分析 [J]. 光学学报, 1996,16(11):1626-1630.

GAO Wan-rong, XUE Ming-qiu, MIAO Xing-hua, et al. A new method for measuring the veiling glare index of long focal optical system and analysis [J]. Acta Optica Sinica, 1996,16(11):1626-1630. (in Chinese with an English abstract)

[5] 张国玉,李风春,高玉军.光学系统杂光测试仪误差分析 [J]. 长春光学精密机械学院学报, 1996,19(3):17-20.

ZHANG Guo-yu, LI Feng-chun, GAO Yu-jun. The error analysis of stray light measuring instrument for optical system [J]. Changchun Inst. Opt. & Fine Mech., 1996,19(3):17-20. (in Chinese with an English abstract)

本刊中的类似文章

1. 包学志;高卫;贾养育;吕鸿鹏 .背景散射对LRCS测量精度的影响分析[J]. 应用光学, 2008,29(4): 590-594
2. 张宪亮;严高师 .LD激光束准直整形模块的研制[J]. 应用光学, 2008,29(3): 412-417
3. 曹宇东;王世斌;祁双喜 .用于微观场小应变测量的云纹干涉载波条纹法[J]. 应用光学, 2007,28(5): 636-640
4. 徐代升;胡以华;舒嵘;王建宇 .提高室外遮蔽物透过率测量精度的一种方法[J]. 应用光学, 2005,26(5): 7-009